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בס"ד

יקרים.  ואחיות  אחים  יתרו.  פרשת  השבוע,  פרשת 
הדיברות  ובכלל  הדיברות,  עשרת  נאמרו  זו  בפרשה 
מצוות  שהיא  לכאורה,  מאוד  קשה  אחת  מצווה  ישנה 
רעך,  בית  תחמוד  "לא  הפסוק,  אומר  וכך  תחמוד,  לא 
וכל  וחמורו,  ושורו  ואמתו  ועבדו  לא תחמוד אשת רעך, 
אשר לרעך", אומר הזוהר הקדוש, הדיברה לא תחמוד, 

היא הדיברה האחרונה שבעשרת הדיברות, ומדוע 
כל  את  כוללת  שהיא  כיוון  האחרונה?  היא  אכן 
הדיברות כולם, ומי שחומד אישה אחרת, כאילו 

עבר על כל התורה כולה.
לא  אפשר  איך  ואיומים,  נוראים  הללו  הדברים 
אז  לרצות,  לחמוד,  האדם  טבע  הרי  לחמוד? 
נגד  ממש  שהוא  כזה  דבר  לצוות  אפשר  איך 

האדם  כל  קודם  היא,  התשובה  אדם?  של  טבעו 
צריך להיות חזק באמונתו בבורא, לדעת שאין אדם 

שמגיע  מה  נימה,  כמלוא  אפילו  לחברו  במוכן  נוגע 
תנסה  אם  גם  לחברך,  שמגיע  ומה  אליך,  עד  יגיע  לך, 
על  להשיגו,  תוכל  לא  שבעולם,  השתדלות  כל  לעשות 
האדם להיות שמח בחלקו, לשמוח במה שחננו ה', לא 
להסתכל על מה שיש לחברו, וזו המידה, מידה נפלאה 
במה  ומאושר  שמח  להיות  לאדם  שגורמת  מאוד,  עד 
לו, אך מי שאינו מתוקן בזה, חייו אינם חיים, אף  שיש 

פעם לא יבוא לידי סיפוק, תמיד ירגיש חסר. 
ראיתי בשם אחד הגדולים, שהסביר בטוב טעם ודעת, 
כל  את  לכתוב  התורה  צריכה  הייתה  למה  שאל,  וכך 
הפירוט הזה במצוות לא תחמוד, "בית רעך, אשת רעך, 
עבדו, שורו, וחמורו"? הרי בסוף כבר כתבה התורה וכל 
תחמוד  לא  שייכתב,  מספיק  היה  כן  אם  לרעך?  אשר 

התורה  לנו  נתנה  כאן  הרב,  מסביר  לרעך?  אשר  כל 
עצה איך לא להגיע לעוון החמור של לא תחמוד, ומהי 
אכן העצה? אומרת התורה, אם אתה רואה אצל חברך 
מוצלחים,  ילדים  יפה,  אישה  גדולה,  עשירות  למשל, 
גם  לו  יש  אבל  לא?  ומה  יוקרתי,  רכב  מפוארת,  ווילה 
את  לאכול  לו  אסור  סוכרת,  במחלת  חולה  הוא  צרות, 
ואחרות  כאלה  תרופות  ונוטל  זה,  לו  ואסור  זה, 
ויש לו צרות במשפחה, יש לו שונאים  בר מינן, 
אומרת  זה  על  צעדיו.  את  המצרים  רבים 
התורה "וכל אשר לרעך", אם אתה רוצה את 
מוכן  אתה  האם  בו,  מקנא  אתה  לו,  שיש  מה 
תהיה  זו  בתנאי,  אבל  הכול,  את  ממנו  לקחת 
גם  לרעך,  אשר  כל  את  תיקח  חבילה,  עסקת 

את הצרות שיש לו. 
האם יש מישהו שיהיה מוכן? ואם יהיה אחד כזה, 
את  להחליף  שמוכן  זה  הוא  מי  ייחשב,  לשוטה  הלא 

בריאותו בעד כסף? 
שחנן  במה  נשמח  היקרים.  ואחיותיי  אחיי  לכן 

ידי  ועל  נקנא באחרים,  ולא  יתברך,  אותנו הבורא 

כך נזכה לאושר האמיתי, כמו שאמרו חז"ל, איזהו 

עשיר השמח בחלקו, אבל מאידך, כמה מסכן אותו 

אדם שאף פעם איננו מגיע לידי סיפוקו, כל הזמן 

אין  נאמר  עליו  חברו,  של  בצלחת  נמצאות  עיניו 

אדם מת וחצי תאוותו בידו.

ולא  ליבנו,  על  אדם  קנאת  תעלה  שלא  רצון  יהי 

קנאתנו על לב אדם. אכי"ר. 

                                              שבת שלום ומבורך.

ּותּ הַכרַָּת הַטּובֹ - הַבסָּיִס לאֶנֱושֹׁיִ

הָ מאְיִרָה אתֶ עיֵניָו שׁלֶ אדָָם  הגַמְּרָָא )יבְמָותֹ סג א( אומֹרֶֶת שׁהֶאָשִּׁ

ּותֹ ומּבֵיִא הבַיָּתְָה חמָרְֵי  ומּעַמֲיִדָה אותֹוֹ עלַ רַגלְיָו, הגַבֶּרֶ עושֹהֶׂ קְניִ

הָ לוקַֹחתַ אתֶ חמָרְֵי הגַלֶּםֶ ומּכְיִנהָ מהֵםֶ מטַעְמַיִּם,  גלֶּםֶ, אולּםָ האָשִּׁ

הואּ  הַנדְִּרָשׁ  הַמִּיניִמוםּ  ואְופֹהָ.  מנְקַָּה  לֶתֶ,  מבְשַּׁ טורַֹחתַ,  היִא 

להְודֹותֹ להָּ ולּהְַערֲִיךְ אותָֹהּ באֶּמֱֶת ובּתְָמִים. 

התַּורָֹה )ברְֵּאשׁיִת כ"ד( מסְפַרֶֶּת עלַ אלֱיִעזֶרֶ עבֶדֶ אבַרְָהםָ שׁהֶלָךְַ 

שׁהֶעֶנֱיִק  ולּאְחַרַ  יצִחְקָ,  בעַּבֲורּ  ככְּלַהָּ  רִבקְָה  אתֶ  לקַָחתַ  לחְרָָן 

רָץ  רִבקְָה,  שׁלֶ  - אחָיִהָ  לבָןָ  זהָבָ,  וצּמְיִדֵי  נזֶםֶ  תַּכשְׁיִטיִם,  לרְִבקְָה 

מסַבְיִּרִים  בבְּיֵתָם.  ולּהְתְִארֵָחַ  לבָואֹ  אלֱיִעזֶרֶ  אתֶ  והְזִמְיִן  החַוצּהָ 

היָתְָה  אלֱיִעזֶרֶ,  לקְִרַאת  כךְָּ  כלָּ  טרַָח  שׁלֶבָּןָ  שׁהֶסַבִּהָּ  המַפְרְָשׁיִם 

בגִּלְלַ הכַרַָּת הטַוּבֹ. לבָןָ הכִיִּר טובֹהָ לאֶלֱיִעזֶרֶ עלַ כךְָּ שׁהֶואּ העֶנֱיִק 

לאַחֲותֹוֹ תַּכשְׁיִטיִם יקְִרֵי ערֵֶךְ. עלַ כלָּ אחֶדָ ואְחַתַ לעַרֲךְֹ חשֶׁבְוּןֹ נפֶשֶׁ 

 ּ אנָו ּולּתַ,  לזַ טובֹהָ  להְכַיִּר  הקְִפיִּד  הרָָשׁעָ,  האָרֲַמיִּ,  לבָןָ  אםִ  יסְודִֹי. 

ּ פחְּותִּים מלִבָּןָ האָרֲַמיִּ חלָיִלהָ? מהַ נאֹּמרַ ומּהָ נדְַברֵּ? האַםִ אנֲחַנְו

אני  אבל  אותי,  מכיר  לא  הרב  וברכה,  שלום  הרב  כבוד 
מאוד  התרחקתי  שאני  בגלל  לרב  מאוד  הרבה  חייב 
בדיסק  נתקלתי  אחד  יום  ומהתורה.  הוא  ברוך  מהקדוש 
של הרב ההרצאה הראשונה הייתה השם אוהב אותך והיא 
פתחה לי את הלב וכך לאט לאט שמעתי את כל ההרצאות 
והרגשתי כמה אני רחוק וכמה בעצם השם יתברך חסר לי.
עזבתי את החברים שדרדרו אותי, התחלתי לאכול כשר,  
החלפתי את האייפון לפלאפון רגיל, וככה תוך חצי שנה 
החסידות,  לדרך  מתחבר  אני  היום  עולם.  לבורא  חזרתי 
לובש שחור לבן ובקשר טוב עם משפחתי,  והכי חשוב- 

עם בורא עולם!
לשליחת טור אישי שלחו מייל
 karvenu1@gmail.com 

מתוך הספר "לחיות או לא להיות"  להזמנות ספרי הרב: 03-9091313



צדיק גוזר והקב"ה מקיים

פניני הפרשה

בצורה  למדידה,  המיוחדת  בכפית  נוזלית  תרופה  בשבת  למדוד  אסור  א. 
שמעביר את התכולה לכפית אחרת.אולם אם שותה את התרופה מתוך כפית 

המדידה מותר. )מנוחת אהבה ח"א עמ' רכא סעיף יח – אור ההלכה עמ' תד(

ב. בקבוק של תינוק שיש עליו מידות מסויימות, מותר למדוד בו משקה בשבת 
ואפילו בכדי להעבירו לכלי אחר, משום שאין הבקבוק מיוחד למדידה. 

)שם סעיף יט(   

להזמנות: 03-9091313מלאכת כותב

גלגלים.  כיסא  על  ומתנייד  עלינו,  לא  נכה,  שהוא  יקר  בחור  לי  סיפר 

אחוזי הנכות שלו גבוהים מאוד. מובן שכאשר הגיע לגיל שידוכים היה 

לו קשה מאוד למצוא בחורה טובה. הוא היה מתפלל שעות שהוא רוצה 

להקים בית של תורה, אך לצערנו לא הגיע הזיווג. כל בת ישראל אינה 

מעוניינת להתקדם במצב של נכות כזו. יום אחד היה בכותל המערבי, 

ה  ר עשָהָׂ אלֱהִֹים למְשֶֹׁ ה אתֵ כלָּ אשֲֶׁ מַע יתְִרוֹ כהֵֹן מִדְיןָ חתֵֹן משֶֹׁ "ויַשְִּׁ

ולּיְשִרְָׂאלֵ עמַּוֹ"

מביא רש"י את הגמרא במסכת זבחים )דף קטז(: "מה שמועה שמע ובא? 

קריעת ים סוף ומלחמת עמלק". 

שאלת הגמרא תמוהה היא. הרי התורה בפירוש אומרת מה הייתה השמועה 

אותה שמע יתרו: "כי הוציא ה' את ישראל ממצרים" ואם כן , מה השאלה – 

"מה שמועה שמע ובא"?

ידוע ההסבר הפשוט, שיש הבדל תהומי בין שמיעה לעשייה, אנחנו שומעים 

הרבה דברים, אולם מה שמגיע לעשייה זה אחוז נמוך מאוד.

כל העולם שמע אבל המשיך כרגיל את עיסוקו, יתרו שמע ועשה מעשה.

חשבתי לומר בס"ד, הרי ידוע שיתרו היה אחד מהיועצים של פרעה, ובזמן 

שהציעו לזרוק את התינוקות ליאור, קם יתרו וברח.

בישיבת  זצוק"ל  כהן  ולאחר שנשא תפילה עלה למעונו של חכם שלום 

"פורת יוסף" ובכה בכי מר על גורלו, שהוא נכה ואין לו שידוך. מרן חיבק 

לשלום  לביתך  לך  תקצר?  ה'  שיד  חושב  אתה  "וכי  לו:  ואמר  אותו 

בחורה  לו  הציעו  היום  ובאותו  לביתו,  חזר  הבחור  מיד".  יגיע  והשידוך 

מיוחדת ונפלאה, אשר בדרך פלא ונס רצתה אותו מאוד, והקימו בית נאמן 

בישראל. 

בנוהג שבעולם אדם שברח כבר לא מעניין אותו מה קורה באותו מקום שברח 

ממנו. אולם יתרו היה שונה, אומרים חז"ל "שמע שמועה ו-בא", כלומר פרשת 

"בא" ששם מובא על שלושת המכות האחרונות מתוך העשר.

בעשר  ישראל  לעם  הקב"ה  שעשה  הניסים  כל  אחר  עקב  שיתרו  ללמדך 

המכות, כיצד הבורא יתברך מתעלל במצריים ומשנה את כל טבע הבריאה 

בשביל עם ישראל.

וממילא אחר שעם ישראל יצא ממצרים, והנס הגדול של קריעת ים סוף, מיד 

קם ועשה מעשה.

הקב"ה  בעצם  בעולם,  דברים  עושה  שהקב"ה  מבין  שאדם  ברגע  ללמדך 

מדבר אליו, אל כל אחד ואחד מאתנו, אל לנו לראות כאילו זה סתם מעשה 

ולעשות  להתעורר  ישראל  לעם  רומז  הקב"ה  אלא  טרגי,  סיפור  או  טבעי 

מעשה.

הרה"ג חיים זאיד שליט"א

הרה"ג שמואל זר שליט"א

פינה חדשה

פינה חדשה



לפני שנים רבות עסקתי בהדרכת חתנים. הדרכתי את כל גווני הקשת הישראלית, 

מחילוני ועד חרדי. ההדרכה התקיימה לפני החתונה וארכה בין 8 ל- 12 פגישות. 

בסיומה של ההדרכה החתן היה יוצא מוכן להתמודדות עם חיי הנישואין. ערב אחד 

ועמד  הדלת,  את  פתחתי  בדלת...  נקישות  שמעתי  חתנים,  מהדרכת  פנוי  שהיה 

שם בחור לבוש בג'ינס משופשף, חולצה בלי שרוולים ומוס בשיער... הזמנתי אותו 

לשבת, והתחלנו את ההדרכה. בתום השיעור קבענו פגישה נוספת. לא תאמינו, 

 - ב'  הֲלכָוֹת,   - א'  חלקים:  לשני  מחולקת  לחתן  ההדרכה  התמיד.  הברנש  אבל 

הֲליִכוֹת. בחלק של הַהֲליִכוֹת לומדים מהי אשה, מהן רגישויותיה, במה היא לא יכולה 

להשתנות, על איזה משוכות ניתן לדלג ועל איזה לא וכו'. אמרתי לו: ידידי, סיימנו 

את פרק ההלכות, ומהיום נלמד הליכות. הוא שאל אותי: מה זה הליכות? עניתי לו: 

היום נלמד מהי אשה! הוא קם ואמר לי: סטופ! עצור, עצור, אתה תלמד אותי מהי 

אשה, אולי אני אלמד את הרב?...  אמרתי לו: שב ותלמד, אם הוספתי לך - זכית, 

ואם לא הוספתי לך - שמעת דברים פעמיים. בשיחה הראשונה הוא היה בהלם, 

לרווחה.  הפה  את  פתח  הוא  השלישית  בשיחה  בשוֹק,  היה  הוא  השניה  בשיחה 

יום לפני לכתו לחופה, הוא לחץ לי את  בסיום ההדרכה, בשיעור האחרון, 

היד ואמר: הרב, אני מודה על האמת, בחיים שלי לא ידעתי מהי אשה, מהם 

כוחות הנפש שלה, ובמה היא משלימה אותי. אני מאד מודה לך... והלך להתחתן. 

אמר  והוא  הברנש,  מדבר  הרב,  הלו,  טלפון:  שיחת  קיבלתי  חודשים  מספר  אחרי 

של  השיעורים  את  זוכר  אתה  רבה.  תודה   - מילים  שתי  לך  לומר  התקשרתי  לי: 

ההליכות שהיו במרפסת שבהם למדנו מהי אשה, אין לך מושג כמה שזה עזר לי 

בחיי הנישואין. למדנו על איזו משוכה מדלגים, ועל איזו משוכה מתרסקים. אם לא 

הייתי לומד מהי אשה, אז היום היה עוד זוג גרוש ברשימת המתגרשים, תודה רבה 

וכלה שלא מקבלים  וממקרים רבים אחרים אפשר ללמוד שחתן  זה  לך... ממקרה 

אין  עצומות.  עיניים  עם  בבית  שמסתובבים  לאלה  דומים  החתונה,  לפני  הדרכה 

ספק שהם יתקלו זה בזו בלי סוף.

הדרכה לפני 
חתונה  

הרה"ג אבנר קאווס שליט"א

תשובה: יש כמה עצות טובות. א. הרמ"ק ז"ל כתב יאמר קודם התפלה פסוק אש תמיד תוקד על המזבח לא תכבה. וטוב לאמרו שבע פעמים.
ב. ובשם הרב ראשית חכמה כתבו שיאמר בפיו שלש פעמים פי. ג. עוד כתבו כי ישתוק באמצע התפלה עד שתעבור המחשבה הזרה. ד. הרב ראובן לנדא ז"ל כתב שיצייר 

במחשבתו דמויות הצדיקים ויועיל. ה. גם מסירת מודעה שכתב רבנו יוסף חיים ז"ל לבטל מראש כל מחשבה שהיא נגד רצון הבורא יתברך.

הרה"ג בן ציון מוצפי שליט"א

שאלה: לכבוד הרב, הרבה פעמים בתפילה נכנסות בראשי מחשבות זרות, פעמים נושאים של 
תורה, פעמים נושאים של עבודה... מה צריך לעשות כדי להתפלל בכוונת הלב בלי מחשבות 

אלו?

א. חז''ל הצריכו לברך על הנאת הריח, ואסרו ליהנות מריח טוב עד שיברך. אבל 

לאחריו אין צריך לברך כלום. וסמכו זה על הפסוק ''כל הנשמה תהלל יה'' איזהו דבר 

שהנשמה נהנית ממנו, זה הריח ]ברכות מג:[. וכשהוא מברך יטול הבשמים ביד 

ימינו. ויש נוהגים לומר אחר שהתחיל להריח: ריח ניחוח לה'. ויזהר שלא לומר פסוק 

זה בין הברכה להרחה. 

ב. אם יש לו ספק בדבר אם יש ריח טוב באותו צמח, יריח ממנו תחלה, ורק אחר 

שידע בבירור שיש בו ריח טוב, יברך ויחזור ויריח ממנו. וכן אם הוא מצונן, ומחמת כן 

הוא מסופק אם יכול להרגיש בחוש הריח שלו, יריח תחלה מן הבשמים, ואם נוכח 

לדעת שיכול להריח ריח טוב, יברך ויחזור ויריח. ואין בזה כל חשש. 

ג.  אם הבשמים שמריח בהם הם מין עץ, מברך בורא עצי בשמים, ואם הם מין 

עשב מברך בורא עשבי בשמים. ואם אינו לא מין עשב ולא מין עץ, מברך בורא מיני 

בשמים. ועל כולם אם אמר בורא מיני בשמים יצא. הילכך על כל דבר שמסופק בו 

ואינו יכול לברר הדבר, מברך בורא מיני בשמים. 

ד.  המברך בורא עשבי בשמים על מין עץ, לא יצא ידי חובה אפילו בדיעבד, שאין 

העץ במקום העשב, שעשה הארץ לחוד ועץ השדה לחוד. ובעץ רך מאד כעשב 

המתקיים שנים רבות, אם בירך עשבי יצא. 

ה.  על ההדסים, פרח ההדרים, ורד, יסמין, שיבה, צפורן, וקנמון, מברכים בורא עצי 

בשמים. ועל רודה, ונרקיס, מברכים בורא עשבי בשמים. 

ו.  עשב הנקרא ''ריחאן'' התימני, מברכים עליו בורא עצי בשמים, מפני שמין עץ 

הוא. וכן העידו כל תלמידי החכמים של עדת תימן, שכן המנהג פשוט אצלם

ז.  על ריח עלי מנטה ]הנקראים בלשון ערבית נענע[ מברך בורא עשבי בשמים. 

ואפילו אם ראוי הוא לאכילה, ובפרט שהובא על מנת להריח בו. ואין לחוש להמנע 

מלהריח בו כדי שלא יתחייב לברך עליו ברכת הריח, שמכיון שיש בו ריח טוב ונהנים 

ממנו, אין כאן חשש איסור ברכה לבטלה כלל, וכן המנהג. 

ח.  טוב לברך על הריח בשבת ויום טוב, כדי להשלים מאה ברכות. והמטייל בגינתו 

בשבת ויום טוב, ומתכוין להריח מהשושנים והפרחים שבגינה, מברך ברכת הריח, 

ולא חיישינן שמא יתלשם בשבת ויום טוב. 

דיני ברכת הריח

הראשל"צ הרה"ג יצחק יוסף שליט"א

 בימי שני בימי שני הקרן  הקרן 77 פ"ת  פ"ת שיעורי כבוד מו"ר הרה"ג רפאל זר שליט"א שיעורי כבוד מו"ר הרה"ג רפאל זר שליט"א מתקיימיםמתקיימים
בשעה בשעה 20:1520:15

  בימי שלישי בימי שלישי סעדיה חתוכה סעדיה חתוכה 7070 יהוד    יהוד   

בשעה בשעה 20:4520:45
  בימי חמישי בימי חמישי  ר' יוסף קארו  ר' יוסף קארו 33 אור יהודה אור יהודה

בשעה בשעה 21:4521:45



תיקון פדיון הנפש המסוגל לכל הישועות הנערך על ידי מו"ר הרה"ג רפאל זר שליט"א 

תשובה: : היאחזות החיצונים בציפורניים = בספר עץ חיים הביא 

שע"פ הסוד יש חיוב גדול ליטול הציפורניים העודפות על הבשר, כי 

שם ניתלים החיצונים ויונקים לכן כתב בשו"ת "רב פעלים" )ח"ד סי' 

באב  בט'  ואפי'  בו,  ואפילו בשבוע שחל  לקוצצם  להקפיד  כ"ט( שיש 

הראשון  האדם  שחטא  שקודם  מפני  בזה  והטעם  אותם.  יקוץ  עצמו 

ונשאר רק בקצה האצבעות,  וכשחטא נפשט ממנו  כולו ציפורן,  היה 

ומאחר והאישה גרמה לכך יש לחוש שתיענש בו האישה שתפיל ב''מ. 

ולסיום ראיתי סגולה כדי למנוע התקפת צחוק, וכן לבטל הכעס  

כתב בס' "זכירה לחיים" על הזוהר כי סגולה לבטל הצחוק כשאינו עת 

לצחוק והיינו כשנתקף בגל צחוק ואינו מצליח לעצור עצמו, שיסתכל 

על הציפורניים, וגם לסבול את הכעס סגולה להסתכל על הציפורניים 

והוא דבר בדוק שמועיל לעצור את עצמו.

שאלה: מדוע יש הקפדה בציפורניים העודפות על הבשר, 
מפני  עליהם  לדרוך  שלא  מוזהרות  נשים  דווקא  ומדוע 

הסכנה ?

המוסר שמאחרי המילים | עבד לתאוות

"אנָכֹיִ ה' אלֱהֶֹיךָ, אשֲׁרֶ  הוצֹאֵתִיךָ מֵארֶֶץ מִצרְַיםִ  מִביֵּת עבֲדִָים" 

הדבור הזה מצות עשה, אנכי ה'... מורה ומצווה אותנו שנדע ונאמין כי 

יש ה', והוא האלוקים! ואמר אשר הוצאתיך מארץ מצרים, כי הוצאה משם 

מראה על המציאות ועל החפץ בנו, כי בידיעה ובהשגחה ממנו יצאנו משם 

שזהו היסוד הראשון באמונה! )רמב"ן(

בעשרת  לעולם  שהגיע  החידוש  בעצם  מהו  יודעים  אתם  האם 

הדיברות?

גם לפני כן ידעו שאסור לרצוח, לגנוב לנאוף... זה לא מוסרי, הרי אם היה 

מותר לגנוב, האדם לא היה יכול לצאת מביתו!

החידוש הוא הדיבר הראשון "אנכי ה'". כלומר שלא יבוא אחד כמו היטלר 

ימח שמו וזכרו ויגיד, אני מסכים שאסור לרצוח בני אדם! זה באמת לא מוסרי. 

רשע מרושע! הרי רצחת מליוני יהודים בדם קר!!! אהה... נכון. אבל יהודים 

זה מותר, הם לא בני אדם. ח"ו. 

רבותי, הדיבר הראשון בא לחדש לנו שרק הקב"ה הוא אדון הכל והוא המחליט 

זה נחשב גנבה! לא  יגיד לכם מתי  זה רצח! אני  יגיד לכם מה  הבלעדי! אני 

בנאדם לפי מנת שכלו והבנתו הלקויה, יאמר מתי כן מתי לא. 

אומר לנו הקב"ה כל מה שנאמר בעשרת הדיברות, זה הכל תחת שלטתי, ולא 

נתון לשיקול אדם זה או אחר. לכן אני הקטן ישכיל להבין זאת, שהקב"ה מחייה 

את העולם הזה בכל רגע ורגע והשגחתו עלינו תמיד.

ונזכר שלא  ויותר והתעורר  הישן בלילה על מיטתו כשעה  שאלה:  
אמר קריאת שמע שעל המיטה האם חייב לברך ברכות התורה לפני 
שיאמר קריאת שמע. וכן מי שרואה בבוקר שבעוד רגעים ספורים 
זמן קריאת שמע של שחרית עומד לעבור האם רשאי לומר קריאת 

שמע לפני ברכות התורה?

שעה  מיטתו  על  שישן  לאחר  בלילה  משינתו  המתעורר  תשובה: 
ויותר ונזכר שלא אמר קריאת שמע שעל המיטה הטוב ביותר אם 
יכול ללמוד מעט שאז יברך ברכות התורה וילמד מעט ויקרא קריאת 
שמע אבל אם קשה לו יקרא קריאת שמע ללא ברכות התורה ויכוין 

שקורא קריאת שמע שלא לשם תלמוד תורה.

שבעלינו  המונם  ככל  וגורלנו  באמירת  הנכון  הנוסח  מהו  שאלה: 
לשבח?

הספרדים  מנהג  וכך  המונם  ככל  וגורלנו  הנכון  הנוסח  תשובה: 
והאשכנזים לומר כן.

הרה"ג אליהו חי אביטן שליט"א הרה"ג בנימין חותה שליט"א

פינה חדשה

למסירת שמות לפדיון: 03-9091313
karvenu3@gmail.com 050-9091520 :לשליחת סיפורי ישועות 

גם הישועה שלך תוכל להופיע כאן!!!  

ביום שישי דוד שלי היה במצב קשה בבית החולים מפרפר בין חיים למוות. כל המשפחה היינו סביבו וחיכינו לגרוע מכל.  התקשרתי בבהילות ומסרתי לרב 
את המצב הקריטי. הרב אמר שמיד יערוך עבורו פדיון נפש. כעבור 10 דקות בלבד הרופאים יצאו מהחדר ואמרו שניתקו אותו מהמכשירים- כלומר 
שמצבו התייצב והמערכות חזרו לפעילות!  לא האמנתי למשמע אוזניי ומיד צלצלתי לוודא שהרב עשה את הפדיון. רציתי לפרסם את הסיפור ומצווה 

גדולה להפיץ שכולם ידעו איזה כוח יש לפדיון נפש שממש מבטל דינים ויכול להפוך את הכף ממוות לחיים בין רגע! לא ייאומן! תודה רבה כבוד הרב!!

אָנֹכִי ה' 


